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[Socialministeren.] 
anvendelse med hensyn til lejeforhøjelse i 
ejendomme, der omfattes af de i bestemmel- 
sen nævnte paragraffer i lov om byggeri 
med offentlig støtte, skal jeg oplyse, at de 
nævnte paragraffer åbner adgang til at 
foretage huslejeforhøjelser, men at de leje- 
forhøjelser, der kan gennemføres i ejendom- 
me, der omfattes af de nævnte paragraffer, 
ikke er fastlagt i loven på samme måde, 
som det er tilfældet med hensyn til lejefor- 
højelser i ejendomme, der er omfattet af 
lejelovens § 77. Da det er tanken, at der 
også skal kunne ydes godtgørelse til rente- 
modtagere m. fl. for lejeforhøjelser, der 
måtte blive foretaget i ejendomme, der 
omfattes af de nævnte bestemmelser, har 
det været nødvendigt i det af mig frem- 
satte lovforslag at indføje en bemyndigel- 
sesbestemmelse vedrørende det herom- 
handlede forhold. 

Efter forslaget skal godtgørelse for hus- 
lejeforhøjelse udbetales af kommunalbe- 
styrelsen i opholdskommunen, men udgif- 
terne til godtgørelserne skal refunderes 
kommunerne af statskassen. Disse- udgifter 
er for 1955 anslået til ca. 5 mill. kr., for 
1956 til ca. 10 mill. kr. og derefter 10-12  
mill. kr. årlig. 

Idet jeg iøvrigt henviser til bemærknin- 
gerne til lovforslaget, skal jeg hermed 
anbefale dette til det høje tings velvillige 
behandling. 

Indenrigs- og boligministeren (Kjærbøl): 
Jeg skal tillade mig for det høje folketing 
at fremsætte forslag til lov om indtødsrets 
meddelelse m. v. 

Nærværende lovforslag er udarbejdet efter 
samme retningslinier som de senest ved- 
tagne indfødsretslove, d. v. s. at der i et 
særligt afsnit 홢 nemlig §§ 2 og 3 홢 er op- 
taget en række personer, der søger om er- 
hvervelse eller bevarelse af indfødsret uan- 
set bestemmelserne i lov nr. 379 af 12. juli 
1946. 

Det foreliggende lovforslag omfatter i § 1 
274 personer, der søger om dansk indføds- 
ret ved naturalisation, og i §§2홢3 18 per- 
soner, der omfattes af den fornævnte lov 
fra 1946, d. v. s. folk, der på grund af 
denne lov har været udelukket fra automa- 
tisk at erhverve dansk indfødsret, og som 
nu søger om at blive stillet, som om 1946- 

loven ikke havde eksisteret for deres ved- 
kommende. 

Da der til stadighed indkommer nye 
sager fra de lokale myndigheder, og da det 
af folketinget tidligere nedsatte stående 
indfødsretsudvalg allerede har behandlet 
en række andragender, der ikke er medta- 
get i nærværende lovforslag, håber jeg, at 
der 홢 ligesom tidligere 홢 ved ændrings- 
forslag kan optages et yderligere antal per- 
soner. 

Med disse ord skal jeg anbefale lovforslaget 
til det høje folketings velvillige behandling. 

Justitsministeren (Hans Hækkerup); Jeg 
har herved den ære for det høje folketing 
at fremsætte forslag til midlertidig lov for 
Færøerne om pantsætning af fangst. 

Loven giver de færøske fiskere hjemmel 
til at stifte underpant i fangsten for lån, 
der ydes til udrustning og drift af fisker- 
fartøjer. Den gælder alene med hensyn til 
fangsten i året 1955 og svarer ganske til 
midlertidige love, der var gældende for årene 
1952-54 og i årene forud for krigen. 

Idet jeg tillader mig at henvise til de 
bemærkninger, der ledsager lovforslaget, 
skal jeg anbefale dette til hurtig og velvillig 
behandling i det høje ting. 

Formanden: Udenfor dagsordenen giver 
jeg ordet til den højtærede indenrigs- og 
boligminister, for at han kan fremsætte 
et anmeldt lovforslag. 

Indenrigs- og boligministeren (Kicerbøl).- 
Jeg skal tillade mig for det høje ting at 
fremsætte forslag til lov om ændring i lov om 
leje. 

Som det vil være det høje ting bekendt, 
blev der som et led i de økonomiske foran- 
staltninger, der i slutningen af sidste folke- 
tingsår gennemførtes til styrkelse af landets 
valutastilling, ved lov af 6. oktober 1954 
gennemført forskellige ændringer i bygge- 
støttelovgivningen. Disse ændringer har jeg 
fundet det nødvendigt at tage hensyn til 
ved de videre forhandlinger om den lov- 
givning, der skal afløse de gældende regler 
om leje, boliganvisning og statens støtte til 
boligbyggeriet. Som følge heraf har jeg ikke 
i indeværende folketingsår genfremsat det 
forslag til lov om boligforholdene, som jeg 
fremsatte i det høje ting den 13. maj i år, 


